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Последните години се забелязва ясна тенденция към намаляване значението на 

арбитража като алтернативен способ за разрешаване на спорове и в противовес на 

общото гражданско съдопроизводство. Нормативната уредба ясно се движи в тази 

посока - с промените в ГПК от 2017г. към неарбитрируемите спорове се прибавиха и 

потребителските дела, а в началото на тази година (в сила от 2024г.) се въведе т.нар. 

„съдебна медиация“. Законодателните виждания се ориентират изцяло към развитието 

на (задължителна) съдебна медиация в рамките на държавното правосъдие, като способ 

за алтернативно разрешаване на спорове. Изложеното недвусмислено ни навежда към 

мисълта, че арбитража, а и останалите АДР способи, извън рамките на класическото 

държавно правосъдие, са оставени някак извън „борда“. С оглед на това, авторът търси 

причините за тази неблагоприятна тенденция, както и разглеждайки настоящето, се 

опитва да предложи възможни разрешения за обръщане на тренда, включително 

създаването на благоприятна среда за развитие на арбитража у нас. 

 
 

 


